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Spørgsmål 

Ministeren bedes kommentere henvendelsen af 18. maj 2016 fra Nærbutikkernes Lands-

forening vedrørende foretræde om sukkerafgifter, jf. SAU alm. del – bilag 216.  

 

Svar 

Nærbutikkernes Landsforening anmoder om foretræde for Skatteudvalget, da de gerne vil 

have lejlighed til at udtrykke deres holdning til afgiften på chokolade- og sukkervarer, 

herunder et ønske om en markant sænkning af afgiften.  

 

Det er korrekt, at afgiftssatserne på chokolade- og sukkervarer er steget de senere år. 

Afgiften blev forhøjet med 25 pct., jf. aftalen om Forårspakke 2.0 den 1. marts 2009. 

Forhøjelsen af afgiftssatserne på chokolade- og sukkervarer bidrog til finansieringen af en 

markant reduktion af skatten på arbejdsindkomst. Forhøjelsen skal også ses i lyset af, at 

forbruget af blandt andet chokolade var mere end fordoblet siden 1975, hvorfor aftalen 

tilsigtede at begrænse forbruget. Som følge af aftalen om en skattereform den 22. juni 

2012, blev det endvidere aftalt, at afgiftssatserne i chokoladeafgiftsloven skulle indekseres 

ved diskretionære forhøjelser den 1. januar 2013, 2015 og 2018. Forhøjelserne svarer til 

en årlig indeksering fra 2012 på 1,8 pct. årligt frem til 2020, således at afgifterne ikke fal-

der ift. det generelle prisniveau og ikke udhules i takt med prisudviklingen.  

 

For så vidt angår grænsehandlen, har Skatteministeriet netop udsendt rapport om status 

over grænsehandlen 2016. Selvom den generelle grænsehandel er faldet, er grænsehandlen 

inkl. den illegale handel med chokolade og slik steget og skønnes at udgøre ca. 13 mio. kg 

i 2015 svarende til ca. 14 pct. af forbruget. Det er selvfølgelig bekymrende tal, og derfor 

ligger det mig meget på sinde at dæmme op for særligt den illegale handel med chokolade 

og slik. Derfor påtænker jeg i efteråret at fremsætte lovforslag om at skærpe straffen for 

illegal handel og indførsel af chokolade- og sukkervarer, blandt andet i form af højere 

bøder. 

 

Jeg kan endvidere oplyse, at SKAT siden 2012 har styrket deres indsats over for illegal 

import af punktafgiftspligtige chokolade- og sukkervarer ved at iværksætte det landsdæk-

kende indsatsprojekt ”Illegal import af punktafgiftspligtige varer”, og at projektet siden-

hen er blevet videreført. I år målretter SKAT indsatsen mod grossister/importører og 

registrerede detailhandlere samt mod de geografisk mest risikobetonede områder.  

 

Endelig har regeringen, som led i regeringsgrundlaget, nedsat et saneringsudvalg, der ser 

på muligheden for at rydde op i de nationale punktafgifter. Det overordnede formål med 

analysen er at vurdere, om statens indtægter og formålet med de enkelte afgifter står mål 

med de administrative byrder, som afgifterne især pålægger erhvervslivet. Chokoladeaf-

giftsloven indgår i analysen.  
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